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Cap Vermell ofereix 
les seves planes per a 
difondre qualsevol opi
ma, notícia o xafardeig 
que valgueu fer. 

Si teniu res a dir 
dels comentaris publi
cats, teniu a la vostra 
disposició les planes 
d'opinió i cartes al di
rector 
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Editorial 2 

Portal et 

MALA SALUT 

Dos casos recents, el dijous dia 29 a Capdepera i el dimecres dia 4 a Cala 
Rajada, d'altra banda no gens esporàdics, sinó més aviat al contrari, han tornar 
a posar en evidència el vertader desastre que és l'atenció sanitària que se'ns 
ofereix. I això, a despit de la bona voluntat i professionalitat del personal que hi 
presta els seus serveis. 

Avui per avui, l'organització d'aquest servei primordial i els recursos de 
què disposa resulten del tot insuficients per a donar satisfacció als usuaris. No 
és la primera vegada que ens hi referim, però no queda més remei que insistir
hi: a despit de les promeses que se'ns fan, no disposam d'atenció mèdica les 24 
hores del dia; durant l'estiu, la sobrecàrrega d'usuaris col·lapsa els ambulatoris; 
la Casa del Mar necessita mà de metge, i mai millor dit; i, per damunt de tot, les 
urgències i els trasllats s'han d'adaptar a les necessitats dels malalts i no a 
l'enrevés. 

No fa tant, se'ns va vendre la idea que, a pesar de l'eliminació de les 
awbulàncies de la Creu Roja, el servei no sols no empitjoraria sinó t¡uc, fins i tot, 
seria més ràpid i eficient. Avui, sense el marge més mínim d'error, podem dir que 
ha succeït just al contrari: les urgències, en el nostre municipi, no funcionen ni amb 
rodes. Sinistre total. Si et pega l'infart i no tens mitjà de transport propi,ja et pots 
acomiadar d'aquest món . El famós 061, aquest que pràcticament viu a la nostra 
porta, ja se sap, no arriba mai abans de la mitja hora. 

L'angoixa amb que familiars, amics o coneguts viuen l'espera d'un servei 
d'urgències, no es pot pagar amb doblers. Al xoc que un accident o una malaltia 
greu causen en els qui en són testimonis, en el nostre cas s'hi ha d'afegir la tensió 
d'una espera sempre massa llarga, sovint excessivament llarga. 

Quan se'ns ofereixen dades i estadístiques, sabem que les Balears es 
troben en el vagó de coa pel que fa a inversions en sanitat pública. Però les xifres, 
fredes i impersonals, per molt evidents que resultin, no són capaces de reflectir 
el drama personal dels qui patim aquesta manca d'atenció, per més que la 
paguem, i ben cara. A més, l'augment de la despesa s'ha de considerar a partir 
de les mancances de les quals partia. 

Davant una política que, en el cas concret de Capdepera, resulta insofrible, 
segurament ha arribat el moment de plantar cara. Ens negam que, de les nostres 
butxaques, hagi de sortir ni una sola pesseta per uns serveis que es donen arreu, 
amb un mínim de qualitat i sense despeses addicionals. 

La pregunta és clara: qui ha de garantir uns serveis sanitaris adequats en 
el nostre poble? Si n'és l'INSALUD, el responsable, comença a ser hora que doni 
respostes convicents. De bones paraules, en començam a estar tips. 



informació local 

Plaça 
des 

Si fiar 

Plaça 
L'original i controvertida "peixera" 

de la plaça dels Pins, on s'hi va ubicar 
l'oficina d'informació turística durant 
bastants d'anys, ha passat a millor vida. 
Ara només manca que desapareixi 
l'escenari, un altre elemenl ue uis<.:ussiú, 
i ens haurem carregat definitivament l'únic 
projecte amb cara i ulls que s'ha fet en el 
poble, que fou convocat mitjançant 
concurs públic i que va merèixer la 
formació d'unjurat d'altíssim prestigi. 

La veritat, però, és que la plaça 
dels Pins, com a conjunt, mai no ha 

despertat el fervor dels cala-rajaders, 
sinó tot al contrari. 

Presentacions 
El di vendre s dia 30 de març es 

presentà, a la fi, el disc doble Música 
Avui- Capdepera 2000, editat amb 
motiu dels 700è. Aniversari de la 
Vila i amb participació de tots els 
grups i solistes del poble, que no són 
pocs, com s'hi pot veure. Una 
absència signficati va és la de Marisa 
Rojas, per problemes amb la seva 
casa discogràfica, segons sembla. 
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Els demés hi són tots. 
D'altra banda, el dia 31 es 

presentà el llibre Ploma de ferro, recull 
de les narracions curtes premiades des 
de 1993 en el certamen literari de Sant 
Roc-Sant Bartomeu. En aquest mateix 
acte fou presentat el poemari El foc 
del glaç, de Miquel Mestre, Premi 
Ciutat de Palma 2000. 

Aquest mateix dissabte, Felipe 
Cardiel presentà el disc Pequeñas y 
grandes cos as. De la seva banda, 
Guillem Sansó i Manuel Muntaner 
actuaren a Capdepera el divendres día 
6, amb èxit artístic i fracàs de públic. 

Tots aquests esdeveniments 
varen tenir lloc en el Teatre Municipal. 

Conferència 
El divendres 6 d'abril, el GOB va 

oferir, a la Biblioteca Municipal de 
Capdepera, una conferència sobre La 
problemàtica de l'aigua, en què es va 
tractar la greu situació de manca de 
recursos hídrics que pateix la nostra 
illa. Al final hi va haver un interessant 
debat sobre la situació a Capdepera, 
amb esment especial a la utilització de 
les aigües depurades. 

Ballet 
El dijous dia 5, el Ballet Stylo 

oferí, en el Teatre Municipal, la seva 
versió de La historia de Capdepera. 
Tot i concedint-los, als seus responsa
bles, l'atenuant d'una bona voluntat de 
la qual no en dubtam, el programa és 
d'aquells que no deixen lloc per als 
dubtes: és una vergonya. Convidaríem 
els responsables d'aquest ballet que si 
es volen embarcar en aventures 
d'aquesta naturalesa, que ho facin amb 
un mínim de rigor històric. Ja anam 
prou embullats com perquè una de les 
poques coses clares que tenim, com és 
araelnomdel rei català que va conquerir 
Mallorca, ara també les haguéssim de 
posar en entredit. Les referències a la 
Conquesta són d'aquelles que fan 
plorera. I tot això, insistim, sense posar 
en dubte el valor artístic i la dedicació 
i esforç de tots els membres del Stylo. 
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Setmana Santa 
El tema de la Setmana Santa, 

des que l'Església deixà d'ocupar 
parcel·les pròpies del poder polític, ha 
adoptat dues vessants bàsiques: d'un 
costat, el docudrama, l'espectacle, la 
teatralitat religiosa; de l'altre, la forma 
de minivacances que molts aprofiten 
per fugir, del que sigui i cap a on sigui. 
En el cas del nostre poble, una vegada 
més, ambdós aspectes s'hi donaren la 
mà: hi va haver una gentada, o això 
semblava, amb els carrers estibats de 
cotxes i de gent, especialment devers 
Cala Rajada; així mateix, hi va haver 
una gentada que va tocar el dos, molt 
especialment en l'especialitat campi 
qui pugui, de manera que son J aumell 
va esdevenir, per uns dies, un 
macrocentre de turisme rural; 
finalment, les tradicionals processons 
varen venir a posar la nota religiosa
festiva i a fer una passa més en el 
procés d'això de què tothom parla 
darrerament: la interculturalitat. 

Expedient 
A simple vista, la proposta del 

jutge-instructor de l'expedient obert a 
la funcionària municipal, Margalida 
Mulet, de quinze anys de separació de 
les seves funcions, sembla exagera
da. Totiquenoconeixemexactament 

''SA 
NOS 
TRA'' 

CAIXA DE BALEARS 

Oficina de Cala Rajada 
Elionor Servera, 77 
www.sanostra.es 

els càrrecs que se li imputen i les 
proves en què se sustenten, el tipus de 
faltes de què es parla no semblen 
mereixedores d'una sanció d'aquesta 
naturalesa. Però, l'equip de govern, 
ves a saber per què, donant per bo 
l'informe, ha recolzat una proposta de 
sanció de caràcter exemplaritzant. 
L'oposició, malgrat algunes 
esqueinades, no va passar de 
l'abstenció. 

Lliurament 
La Peña Madridista va lliurar, 

el passat dia 20 de març, els beneficis 
del partit contra la droga a Tomeu 
Català, en representació del Projecte 
Home. El total d'ingressos, foren 
15.524.766 pts., mentre que les 
despeses pujaren fins a les 5.262.125. 
Els beneficis, per tant, foren de 
10.262.641 pts. 

Davant aquestes xifres, només 
cal parlar d'èxit, i dels grossos. 
Enhorabona, per tant, als organitzadors, 
i enhorabona als beneficiaris. Per molts 
d'anys. 
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Naviliera 
Cape Balear, després d'uns 

mesos de suspensió d'activitats, per fi 
ha reanudat el servei de transport de 
passatgers entre Cala Rajada i 
Ciutadella. Des de començamens 
d'aquest mes, aquest servei el presta, 
de forma temporal, el vaixell "Cala 
Castell", mentre s'espera l'arribada, en 
aquests dies, d'una nova nau que s'ha 
construït per a la companyia naviliera. 

Vaga 
Els alumnes d'ES O de l'Institut 

de Capdepera secundaren 
massivament la vaga contra la política 
educativa del govern del PP, el passat 
dia 29 de març. El comunicat difós 
entre els pares d'alumnes posava en 
relleu la manca de financiació dels 
centres públics i la reforma de la 
LOGSE (una mena de contrareforma) 
que es vol dur endavant, el punt més 
rellevant de la qual és la imposició 
d'una prova per a accedir al batxillerat, 
quelcom així com l'antiga revàlida. 

Els estudiants gabellins, després 
de concentrar-se a 
la porta dc l'lES, 
marxaren cap a 
l'Ajuntament, on el 
batle sortí a escol
tar les seves 
reivindicacions. La 
cosa, a partir d'aquí, 
anà un poc 
embullada, ja que 
qualcú llançà ous a 
la façana de la 
Casa de la Vila i 
una part dels 
manifestants partí 
pel carrer Centre i 
es returà davant la 
seu del PP, a la q~al 
entraren alguns 
exaltats 
embrutaren i 
feieren malbé ma
terial electoral. Poc 
després es presentà 
la Policia Local, 
que formulà el 
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corresponent atestat, així com 
nombrosos efectius de la Guàrdia Civil, 
- sorprenent per la ràpidesa de la 
resposta-.És amentable que alguns 
s'aprofitin d'un acte legítim i democràtic, 
com és una vaga, per a les seves 
malifetes. La gent també es demana 
per què la Policia Local no acompanyà 
els manifestants, com a mesura pre
ventiva. 

Ambulància 
Si la Guàrdia ci vil va trigar pocs 

minuts a personar-se en els fets abans 
comentats, no passà el mateix amb 
l'ambulància que havia d'acudir a un 
sinistre ocorregut a pocs metres i quasi 
simultani en el temps. Resulta que un 
cotxe que circulava en direcció 
contrària per davant l'església de 
Capdepera, arrollà unes veïnes. Cridada 
l'ambulància del 061, aquesta trigà molt, 
moltíssim de temps. Una vergonya que 
es ve repetint massa vegades i dóna 
una sensació d'impotència. i fins i tot de 
frau, als qui han de menester aquest 
servei , és a dir tots, i pagam per allò 
que no rebem ni de bon tros. 

Cap 
El B. O .E. del proppassat dia 11 

d'abril, va publicar la convocatòria, per 
l'Ajuntament de Capdepera, d'una plaça 
de cap de premsa d'aquesta institució. 

Queden avisats els possibles aspirants. 
Per raons òbvies, aquesta serà una 
persona amb la qual haurem de 
mantenir un contacte estret en el 
futur. 

Fira del Llibre 
Llarg i atractiu ha resultat el 

programa, organitzat per les 
Biblioteques Públiques Municipals, al 
voltant del Dia del Llibre. Tallers de 
contes i conferències, n'han estat l'eix 
central, però la cosa encara no ha 
acabat. Per al dijous dia 3 de maig 
s'anuncia una representació del grup 

' . . . . . , : 
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de teresetes 11 S 'Estornell 11
, i per al 

divendres dia4, un recital poètic a càrrec 
d'Antoni Vidal Ferrando. El primer 
d'aquests actes tendrà lloc a Capdepera 
i el segon a Cala Rajada, a la seu de les 
respectives biblioteques. 

Obres 
A la façana lateral de l'església de 

Cala Rajada s'hi fan obres: es tracta 
d'una remodelació de l'antic garatge de 
la rectoria, que es vol reconvertir en 
botiga solidària. S'hi vol vendre roba 
usada, reciclada per la Fundació 
Deixalles i amb destinació dels beneficis 
a Càritas . 

MUíHI UAVIA 
U Nt.S ILLES ... 

Itineraris per Capdepera 
i comarca 

DIA6 DE MAIG 

Jardins de Can March - Sa Torre Cega 
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Gabellin s fora poble 

Gabellins fora poble 
- Melina Sagrera, una mes més, és protagonista 

d'aqueta secció: el dia 18 de març, a banda de guanyar la 
Mitja Marathon Internacional Ciutat de Palma, va establir 
una nova marca de Balears, amb un temps de 1.20.35, " 
rècord, fins aleshores, en poder d'una altra gabellina: Paquita 
Rosselló. 

- Èxit total de la Coral Gabellina, el passat dia 31 de 
març, en la seva actuació a l'Església de Sant Llorenç. Les 
noves que ens n'han arribat, parlen d'una actuació memo
rable del cor de la tercera edat de Capdepera. 

-El dia 1 d'aquest mes d'abril, un bon grapat de 
gabellins varen retre visita cultural a la veïna vila d'Artà, 
dins el cicle d'excursions "Itineraris pel municipi i la comar
ca". En aquest cas, el guiatge va anar a càrrec del professor 
artanenc Miquel Pastor i, de les seves explicacions, els 
excursionistes en van treure un bon cabal de coneixements 
d'aquella vila, a més de contribuir al cada dia més inevitable 
acostament d'ambdues poblacions . 
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Naixements 
dia 16 febrer, Manuel Peraita Molinero, de Manuel i Susana 
dia 28 febrer, Margalida Flaquer Ferriol, de Gabriel i Catalina 
dia 30 març, Pau del Campo Cabrer, de Tomàs i Yolanda 

Defuncions 
Dia 17, Bàrbara Ferrer Alzina(1921) 
Dia 19. Gabriele-Berta-Irmgard Mettke (1957) 

art enjoies 
carrer l'agulla, 24 taller de joieria 

joieria universal 
carrerelionorservera, 37 tot un clàssic 

s'argenteria 
carrer L'agulla, 86 disseny jOVe 

07590 cala rajada mallorca 
telèfon 971 58 82 25 - fax 971 58 82 26 
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Fa 20 anys, 

Abril1981 

Editorial: 
Fa 20 anys, per aquí, ens 

queixàvem, com avui mateix, de la 
manca de sensibilitat del govern cen
tral vers les nacionalitats perifèriques 
de l'Estat. Dèiem: «Assistim astorats 
a una sèrie de declaracions 
espanyolistes des de tots els ventalls 
de I' espectre polític, que ens fan 
dubtar que els nostres governants, tant 
els de dreta com els d'esquerra, 
entenguin la realitat plurinacional en 
la qual estam immersos». Com si no 
hagués passat el temps, tot segueix 
igual, o pitjor. 

Pes cap que crema: 
La secció d'aquell mes 

començava així: 
El dia 26 de març, la Junta de 

l'Associació de Pares de s'Alzinar va 
enviar una llarga i forta carta al Di
rector del centre, amb còpies als 
mestres, Batle, Inspecció i Delegació. 

Per aquest motiu, vàrem en
trevistar, encara que no tots varen 
voler opinar, Joan Llull (director), 
Antoni Sureda, Andreu Gayà, 
Margalida Mestre, Lluís Segura i 
Andreu Ferrer (mestres), i Gabriel 
Flaquer (president de I' Associació de 
Pares). 

Plaça des Sitjar: 
- Les aigües segueixen 

remogudes en PSOE local. Ha dimitit 
el Comité Executiu. 

El nostre amic i 
col·laborador Joan Rai exposarà els 
darrers dibuixos que ha realitzat so
bre motius locals en el saló de «La 
Caixa» de Capdepera, del 17 al 20 

deia ... 

d'aquest mes. 
-De 385 famílies amb dret al 

vot, 161 ( 41' 82%) participaren en 
l'elecció dels òrgans directius del Cen
tre Escolar «S'Alzinar». Els resultats 
són aquests: Consell de Direcció: 
Miquel Alzina Nebot, Pere Flaquer 
Flaquer, Gabriel Flaquer Terrassa, 
Maria del Carme Fuster Alzina. Jun
ta Econòmica: Gabriel Flaquer 
Terrassa, Josep Gómez-Quintero 
Garau, Bartomeu Puig Pastor. Els 
mestres elegiren: Consell de Direcció: 
Antoni Sureda, Lluís Segura, Marosa 
Cons i Rosalia Aguiló. Junta 
Econòmica: Andreu Ferrer i Antoni 
Sureda. 

- En Pere Mestre Roca és el 
nou Guarda Rural de la Cambra 
Agrària. 

Entrevistes: 
Amb motiu de la Pasqua 

imminent, en el mes d'abril de 1981 
vàrem entrevistar tres representants 
de distintes confessions, Antoni Garau 
(Església Catòlíca), Miquel Pascual 
(Església Evangèlica) i un 
representant dels Testimonis de 
Jehovà. La pregunta genèrica per a 
tots tres, va ésser: Què significa la 
Pasqua dins la vida de les vostre 
comunitats? 

- En aquell número, a més, 
comptàrem amb les seccions habituals 
L'Esvoranc, d'en Joan Rai, i Materials 
per a la nostra història, d'en Pep 
Terrassa, a més de col·laboracions de 
Maria Antònia Sancho, F.G.Díaz i 
Guillem Garau. 
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POESIA, ENCARA 

Ets impossible 

Ets a prop de mi. 
Escolt les teves paraules 
que van entrant a poc a poc 
dins un cor tancat i orgullós. 

Ets tan impossible, 
que qualsevol cosa faria, 
qualsevol cosa seria 
no impossible d'assolir. 

Els teus ulls negres , 
aquella poruga greu veu 
que diu tant i tan poc, 
paraules que arriben ... 

Al fons del meu cor. 

Somnis plens d'il·lusions. 
11-lusions impossibles. 

Et descrius a tu mateix. 
Ets especial, 
no ets com els altres, 
no sé què vol passar. 

Les teves passes 
al meu costat. 
Els teus petons imaginaris 
que qualcú voldria folrar. 

Vine a mi i fes-me sentir 
aquest amor intacte. 
Aquestes ganes de besar-te 
quan els teus llavis brillen ... 

Dins la meva habitació. 

Tenc tantes coses 
per posar de tu, 
que ni les més belles paraules 
aconseguirien fer-te preciós. 

T'estim i ets tan impossible, 
que lluitaré per tenir-ne i no oblidar-te. 

Vius dins el jo més intens 
que ningú pot arribar a sentir. 

Pau(a 'Bíse((acfi .Jt(con 



Col·laboració 

Racó d'es Padrí Maleter 
EN LA MORT DE JOAN VILLIGER 

La persona no nascuda a Capdepera més coneguda 
i apreciada de tot el segle passat, sense cap dubte, va esser 
en Joan Villiger, en Juanito de sa Central o don Joan d'es 
Llum -d'es Zum, deia ell. 

Juntament amb mestre Pep "Cirera", després de la 
Guerra, ens donarem llum i no sols per mitjà d'una 
"bombilla". En aquells anys no hi havia cap casta de 
recanvis, de manera que, quan s'espenyava una peça dels 
motors de "Sa Central", encara que no haguessin de dinar 
o de dormir, ells l'adobaven tan aviat com podien, perquè la 
gent del poble no hagués de passar la vetlada a les fosques. 

Des del primer moment que va arribar a Cala Rajada, 
ja es va integraren cos i ànimaalagentd' aquí. Venia d'una 
nació molt avançada i sense gaire problemes, com sempre 
ha estat Suïssa, i ho feia per motius de salut. Sembla que el 
clima d'alta muntanya no li era favorable i els metges li 
aconsellaren de viure a la vorera de mar. Es veu que els 
metges que li donaren tals consells no anaven gens 
desencaminats, perquè don Joan ha viscut fins als 91 anys 
d'edat. Només arribar, don Joan Villiger es va esfoçar per 
entendre i parlar el mallorquí, cosa que va fer la resta de la 
seva vida, amb una gràcia especial. A tots ens donava molt 
de gust parlar amb ell. 

Quan aquí la genl cumen(fava a tenir les primeres 
bicicletes, don Joan, de quatre llaunes, dos trossos de tub i 
un motor que només ell sabia d'on l'havia tret -i com el va 
rehabilitar!-, es va construir una moto que durant molts 
d'anys va fer servir per voltar pel poble mirant sempre que 
la llum arribàs en les míllors condicions possibles a totes les 
cases de Capdepera i Cala Rajada. 

A don Joan de sa Central el recordam com a una 
personaintel·ligent, amable, manyosa, cala-rajadera ... Molts 
dels qui han arribat al poble darrere seu l'haurien de 

CAFETERIA 
Cala Rajada 

CB 

carrer l'Agulla,26. Cala Rajada 
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prendre per model i demostrar, com ell va fer, que estimen 
de veres aquest racó de Mallorca que compartim tots 
plegats. 

-març 2001-
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Recursos per aprendre català a través d'Internet. 
GEX, programa autocorrectiu per treballar 
lèxic,ortografia, morfologia i sintaxi. 
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EN COS DE CAMISA 

L'altre dia, al Teatre Municipal, 

coincidiren la presentació d'un disc 

i de dos llibres i un poeta. 

Als assistents al primer acte 

se'ls convida a un piscolabis, 

als altres, segurament perquè viuen 

de l'amor de les tres taronges, no. 

A vegades, un detall, una anècdota 

diu més que tot un tractat. 

Quedà palesa la importància de 

la indústria adolescent i musical 

per a la societat actual 

i el caràcter suburbial de la poesia. 



música 

s o n s 

Berta Liesegang 

LA MUSICOTERÀPIA. 

Què és i per a què serveix? 
Darrerament se sent parlar molt de Musicoteràpia, 

tot i que molta de la gent que en parla no sap gairebé què és. 
Realment el terme dóna lloc a confusions, perquè la música 
en ella mateixa no té un vertader efecte curatiu. Alguns 
autors i especialistes en aquesta disciplina prefereixen 
parlar de "Tècniques psicomusicals de rehabilitació o 
d'estimulació musical per al desenvolupament". 

Julü,;tte Alvin (1967), una de les pioneres d'aquesta 
especialitat científica, defineix la Musicoteràpia com "l'ús 
dosificat de la música en el tractament, rehabilitació, educació 
i adestrament d'adults i infants que pateixen transtorns 
físics, mentals i emocionals". 

El treball realitzat per l'equip del Dr.Carl Simonton, 
ha demostrat que tant el cos com la ment i l'esperit 
intervenen en la salut. Segons aquest treball, les emocions 
influeixen significali vameul eu la salul i en la curació de la 
malaltia. Les emocion~ són una força que exerceix una gran 
influència en el sistema inmunològic i altres sistemes de 
curació del cos. 

Aquests i d'altres enfocaments tenen com a 
objectiu comú el vertader significat terapèutic de la músi
ca, però no cobreixen totes les possibilitats que la música 
implica. Encara hi ha molt de camí a fer dins aquest camp. 
Amb tot, hi ha un aspecte en el qual totes les tècniques 
coïncideixen: la necessitat de I' estimulació i el 
desenvolupament de la percepció. Només una bona 
percepció produirà emocions. 

Perspectiva històrica. 
L'ús de la música és tan antic com la pròpia 

existència de l'home: relació entre la música i la fertilitat; 
curació de malalties per part dels curanders a partir de cants 
i danses rituals per expulsar el mal del cos ... 

Els grecs ja utilitzaven la música com a prevenció 
i curació de malalties físiques i mentals. Aristòtil parlava 
del valor mèdic de la música i Plató la recomenava amb 
les danses contra les pors i les fòbies. 

Però fins al segle XX no es va entrar en l'etapa 
científica de 1' especialitat. Entre 1900 i 1950 el creador de 
la rítmica i precursor de la Musicoteràpia va ser Jacques 
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Dalcroze. Segons ell el cos humà és susceptible de ser 
educat eficaçment a partir de l'impuls musical. La seva 
pedagogia musical consistia en trencar els rígits esquemes 
tradicionals unint els ritmes musicals amb els corporals. 
Els seus deixebles varen ser pioners de la Teràpia Educa
tiva Rítmica. 

Edgar Willems, psicòleg, pedagog, educador i te
rapeuta va aportar importants investigacions sobre la relació 
home-música a través de diferents èpoques i cultures. 

Karl Orff va utilitzar, com a base de la seva 
pedagogia musical, el moviment corporal, el cos com a 
instrument de percussió i el llenguatge com a nex amb el 
ritme. 

Als Estats Units d'Amèrica es va fundà el 1950 
l'Associació Nacional de Teràpia Musical -encarregada 
d'iniciar la formació de terapeutes musicals a diferents 
universitats-, a partir de l'experiència duita a terme als 
hospitals de veterans des de la Primera Guerra Mundial, 
en què es contractaven músics com a ajuda terapèutica. 
Era el camí obert a la Musicoteràpia. 

A Anglaterra es va fundar a l'any 1958la Societat 
de Teràpia Musical dirigida per Juliette Alvin. El mateix 
any a l'Acadèmia de Viena es començaren a impartir cur
sos especialitzats en Musicoteràpia amb pràctica en 
hospitals psiquiàtrics i neurològics. 

Actualment la Musicoteràpia es troba extesa pertot 
arreu i contínuament van sorgint noves investigacions i nous 
resultats, així com nous centres on s'aplica. 

Qui es pot beneficiar dc la Musicoteràpia? 
Infants amb: dificultats d'aprenentatge, problemes 

de conducta, transtorns del desenvolupament (autisme), 
dèficit mental, dèficit social, transtorns mèdics crònics ... 

Adults amb: malalties degeneratives (Alzheimer, 
entre d'altres), problemes de drogodependència, lesions 
cerebrals per malalties o traumatismes, problemes de do
lor agut o crònic ... 

Persones que no tenen problemes de salut però 
que necessiten: reduir l'estrés, reduir l'ansietat, millorar 
l'autoestima, augmentar la creativitat i la capacitat de 
resoldre problemes ... 

Bibliografia: 
Loroño, Dr.Aitor. Biomúsica 2001. Una mi

rada hacia el sonido interior. Centro de Investi
gación Musicoterapéutica de Bilbao. 

Gainza, V .Hemsy de. La iniciación musical 
del niño. 1964. Ricordi Americana. Buenos Ai
res. 

Willems, Edgar. Las bases psicológicas de 
la educación musical. 1961. Eudeba. Buenos 
Aires 
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En el pregó de les Festes del Carme, que vaig 
tenir l'honor de pronunciar en el mes de juliol de l'any 
passat, vaig dir, textualment: «La Cala Rajada del futur, al 
meu parer, ha de constituir un espai de convivència i de . 
respecte entre persones i cultures de molt distinta 
procedència ( ... ) Haurem de conviure amb persones 
d'altres races, amb creences religioses distintes de les 
nostres, amb costums i maneres d'entendre la vida molt 
enfora dels que nosaltres tenim com a propis. Agombolar 
aquesta realitat heterogènia i fer-ne no una font de 
conflictes sinó una possibilitat d'enriquiment mutu és un 
altre dels grans desafiaments que ja se'ns està plantejant 
i que anirà creixent en importància cada dia que passi». 

No ha passat un any, encara, des que vaig fer de 
pregoner, però tenc la sensació que ha passat molt més 
temps i que aquell problema que anunciava s'ha disparat i 
ens comença a explotar dins les mans pertot arreu. No 
només en el nostre cas concret, local, sinó a nivell de tot 
Mallorca, de les Illes Balears i de la resta de l'Estat 
espanyol. La pressió, inevitable, i ben legítima, que els 
pobles del sud estan exercint sobre el nord ric i benestant, 
serà difícil d'aturar. Els pàries de la terra han començat a 
prendre consciència de l'expoli a què se'ls ha sotmès i 
comencen a reivindicar la part del pastís que els correspon. 
O tots rics o tots pobres. 

Agombolar aquesta realitat heterogènia ... deia jo. 
Heus ací el problema: aconseguir que tots ens sentim a 
gust, que ningú es vulgui imposar a l'altre, que tots estiguem 
disposats a fer renúncies, a deixar pel camí una part de 
nosaltres mateixos en benefici de l'altre i a fer-nos mútues 
concessions. Nosaltres, els mallorquins, tot el món occi
dental, hem d'entendre, com a primera premissa, que no 
som tan rics com ens pensam, perquè el benestar el tenim 
en usdefruit i l'hem de compartir amb els demés. No tenim 
dret, pel fet d'haver nascut aquí, a gaudir de privilegis 
materials que, com a persones, no ens pertoquen. De la 
seva banda, els immigrants, especialment els qui provenen 
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d'altres països i cultures, han d'acceptar un estil de vida 
nou, aquell que, tot i les seves mancances, és el que 
nosaltres ens hem donat. Conquerir una plena acceptació 
dels valors democràtics ens ha costat, i ens costa, un esforç 
considerable, i és per això que no podem recular ni una 
passa de les que hem fet. D'aquests valors n'hi ha que 
són apriorístics, innegociables: la igualtat de drets i deures 
de totes les persones, sense cap tipus de discrimació de la 
dona, així com la laicització de la vida pública. Qui vulgui 
viure aquí no pot reclamar cap dret que atempti contra la 
dignitat de la persona ni pot invocar creences religioses 
per a gaudir de cap tipus de privilegi social. Perquè quedi 
clar, aquest aspecte referit a la religió, i encara que sigui 
una obvietat, el faig extensiu als catòlics, com no pot ésser 
d'altra manera. A Inca, he llegit, han hagut de crear la 
figura del mediador cultural, per ajudar els immigrants, 
perquè als nouvinguts d'origen magrebí els costa molt 
adaptar-se a les nostres convencions socials, fins i tot en 
coses per a nosaltres tan elementals com que les nines 
han d'anar a escola ben igual que els nins. 

Després tenim, encara, el problema que suposa 
que devers 90.000 alemanys, hagin decidit establir-se en
tre nosaltres de forma més o manco definitiva, un bon 
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grapat dels quals a Capdepera. A aquests immigrants, 
com que solen tenir doblers, no se'ls considera un pro
blema, però el fet evident és que tampoc ells mostren 
massa interès per a la integració social. És evident que 
tenen menys necessitat que els treballadors d'aprendre 
cap de les llegües oficials, i això, en certa manera, els 
immunitza. Nosaltres sí que tenim, la majoria, necessitat 
d'aprendre l'alemany, per raons de feina, i en general 
som uns bons interlocutors per a la colònia alemanya 
resident, sense cap necessitat que els nouvinguts hagin 
de fer un esforç addicional. 

Els mallorquins sabem per experiència què sig
nifica deixar ca nostra i haver de partir, de manera que 
malament podem rebutjar aquells qui arriben a l'illa 
empesos per circumstàncies encara pitjors que les que 
ens llançaren a nosaltres, temps enrere, a l'aventura de 
l'emigració. Per fortuna, aquesta és l'actitud que, de for
ma aclaparadora, s'està adoptant en aquesta terra. En
tre els mallorquins, no he sentit ni una sola veu contrària 
a la immigració i sí, en canvi, manifestacions de rebuig 
de la Llei d'Estrangeria. Dir una altra cosa, voler vendre 
la imatge d'una Mallorca xenòfoba, com a vegades fan 
alguns -rabascos n'hi ha per tot -, és una vergonya i una 
afronta a la qual els mallorquins hem de respondre 
sempre. 
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Una altra cosa és que aquesta actitud receptiva i 
oberta, que és un deure, se'ns vulgui imposar com una for
ma de renúncia als propis drets, com ara els lingüístics. Per 
a alguns col· lectius, com ara algun sindicat- que, per cert, 
s'ho hauria de fer mirar- si dius que els immigrants s'han 
d'integrar, ets un racista; si et queixes que 2.000 alumnes 
arribats a mitjan curs escolar trastoquen tots els plans 
educatius, ets un racista; si demanes que els nouvinguts 
aprenguin català, ets un racista; si plores perquè constates 
que l'allau de la immigració no integrada està fagocitant la 
teva cultura, ets un racista; si vols que els funcionaris hagin 
de conèixer la llegua d'aquesta terra, ets un racista; si espe
res que els empleats de comerç et puguin entendre quan els 
d i u s «bon dia», ets un racista. 

Però no, no són els defensors dels drets culturals i 
lingüístics dels mallorquins, els xenòfobs. Ben al contrari, el 
racisme cal cercar-lo en cercles propers als qui postulen 
lleis d'estrangeria i no, precisament, en les files dels qui les 
combaten. 

Una nota: 
- Hi ha cavalls andalusos, i cans pastors alemanys, i 

vaques holandeses, i porcs ibèrics, i me ns mallorquins ... la 
puresa de raça dels quals s'intenta preservar com a segell 
distintiu de determinades qualitats. Ara, a Euskadi, volen 
establir les qualitats d'una raça de gallines d'aquelles terres, 
ja veís, i clar, tot d'una, els graciosos de torn, com en Segura 
i tota la ferumalla periodística de la seva corda, ja han hagut 
de ficar la pota fins a l'entrecuix, advertint del perill que això 
suposa, perquè, diuen ells, es comença amb les gallines i 
s'acabava amb ... 
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ENTRE TEMORS I ESPERANCES 
Crònica local entre dues guerres (1808-1939) 

FAM I PESTA (III) 

E 
I pas de l'Antic Règim al liberalisme burgès signi
ficà, entre altres coses, la superació de ve.lls pro

blemes que, de forma continuada, havien casti
gat i desolat la població d'aquestes illes. Les cícliques 
sequeres, les epidèmies i els atacs corsaris eren terri
blement danyosos perquè atuaven sobre una població 

indefensa i sense recursos materials i econòmics. 
L'epidèmia de pesta de l'any 1820 fou provoca

da per l'arribada d'una nau procedent del nord d'Àfrica. 
La versió més coneguda i romàntica conta que del vai
xell desembarcaren un cadàver humà que enterraren a 
la platja, del qual un capot quedà abandonat damunt la 
fossa; un porqueret de Son Servera el recollí, introduint 
el bubó dins el poble. 

Una segona versió diu que el vaixell arribà amb 
gèneres infectats d'epidèmia i un dels mariners traginà 
alguns gèneres fins al poble (1 ). Aquesta informació em 

sembla més realista, enfront de la primera, que presen
ta l'origen de la pesta bubònica com una casualitat, fruit 
de la innocència d'un pobre porqueret. Una tercera ver

sió és la de Servera Nebot, segons el qual "el contagi i 
l'estrall de la calamitat epidèmica vengué motivada pel 
desembarc clandestí d'un cadàver humà procedent 
d'un vaixell que havia sortit de Tànger i ancorà a la 
badia de Son Servera". 

A l'Antic Règim demogràfic, com assenyala 
Jaume Alzina, les crisis que periòdicament s'abatien 
sobre les poblacions, molt freqüentment responien a un 
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tàndem carestia d'aliments-malalties epidèmiques. 

Segons D.S. Reher, "( ... ) rarament, o mai, no podem 

trobar exemples d'epidèmies que no vagin acompanya

des o precedides per períodes de males collites , inflació 

o escassetat" (2). Una vegada acabades les guerres 

napoleòniques, Europa experimentà una greu crisi 

econòmica que s'accelerà als anys vint. Mallorca, des 

de l'any 1812, patia una perllongada sequera i males 

anyades que l'any 1818 produïren una crisi de sub

sistències (3) . 

Segons I"'APEO" de 1818, a la comarca de 

Llevant hi havia molts de jornalers perquè era una eco

nomia de base agrària completament dominada per la 
gran propietat. Els propietaris de menys d'1 hectàrea 

representaven a Artà el 50'77 % de la població, a 

Capdepera el 43'59 % i a Son Servera el 60'06 % (4). 

Aquesta gent no podia viure dins terrenys propis i, per 

tant, s'havia de llogar a la mitjana i gran propietat. Però 

en anys de sequera i males anyades no hi havia jornals 

a donar; aleshores, la meitat de la població vivia dins la 

misèria i brotaven les epidèmies. 
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La doctora Joana Sureda, en el treball sobre la 
pesta de 1820, fa constar que "el poble de Son Servera 

passava per un període d'extrema misèria, la majoria 

dels queviures eren escassos, amb una alimentació 

insuficient, circumstàncies que ajudarien a la propaga

ció del contagi". 

En aquells moments la base de l'alimentació 

eren els cereals; la carn també seria escassa, les frui

tes i verdures mancarien perquè el sistema de reguiu 

estava poc desenvolupat. Aquells anys assecaven el 

pantà de les Saragosses, construint l'actual sistema de 

drenatge i, possiblement, les primeres sínies per extreu

re l'aigua emmagatzemada dins el subsòl argilós. 

Per tant, es donaven unes circumstàncies prou 

favorables per a la propagació d'epidèmies. Però de 

cap manera es podia pensar en la pesta bubònica per

què es considerava totalment erradicada del continent 

europeu i de les costes d'Àfrica (6) . Prova d'això és que 

el Cap Polític comunicà a totes les Diputacions locals 

de Mallorca (6-3-1820) que la Junta Superior de Sanitat 

havia acordat llevar el cordó sanitari, quedant, només, 

destacaments volants i zeladors per a vigilar la costa. 

En els moments de misèria i de crisi de sub

sistències s'incrementen les activitats il·legals com el 

contraban; aleshores aquesta activitat era molt impor

tant a les Balears i es disparà, subrelol, el contraban de 

blat (7). M. Massanet i A. Picazo suggeriren la hipòtesi 

que el bubó de la pesta el podia haver introduït un vai

xell dedicat al contraban, la qual cosa explicaria el con

fús origen de l'epidèmia (8). 

Segons la doctora Sureda, la malaltia es pro
pagà per tot Son Servera amb excessiva rapidesa, amb 

malalts grevíssims i freqüents defuncions. Tal vegada 

en la història de les pestes no n'hi ha cap altra de més 
contagiosa ni de més agressiva, per la seva virulència i 

la rapidesa del contagi. El dia 21 de maig, Son Servera 

ja comptava amb devuit defuncions en el curt espai de 

dues setmanes. Les determinacions que es duien a 

terme anaven encaminadess a aïllar els individus sans 

a campaments on es cuidava al màxim el servei facul

tatiu. Dia 3 de juny la Junta de Sanitat decidia que si la 

malaltia no era la pesta, s'hi assemblava molt. Es res

tablí ràpidament el cordó sanitari, i hagueren de sortir 

del poble totes les persones no contaminades. En aca

bar el mes de maig la malaltia s'havia encomanat a 

totes les famílies de Son Servera i a moltes d'Artà. Es 
formà un cordó militar per aïllar pràcticament tota la 

comarca. Dia 8 de juny ja passaven de 400 el nombre 

de defuncions. A mitjan mes de juny, el doctor Lliteras 



Història 

comunicava a les autoritats que la malaltia era, sense 
cap mena de dubte, la vertadera pesta bubònica. 

A Capdepera el primer malalt de pesta es pre
sentà dia 20 de juny, és a dir, quan l'epidèmia ja estava 
clínicament identificada i s'havien pres les mesures 
sanitàries i polítiques adients. Segons l'amo en Joan 

Sancho "Coll", quan la Junta de Sanitat declarà 
Capdepera com a zona afectada per la pesta, de segui

da tot es va aïllar. Aquells que tenien caseta a foravila, 
allà anaven; els que no en tenien, feren un campament 

de branques de pi i càrritx al peu del puig Ceguer, ano
menat Na Greda; per no acostar els morts a la vila 

improvisaren un cementeri que encara li diuen el 
cementeri de la pesta, on hi feren una filera o dues de 
fosses (9). 

Passada la primera quinzena de juliol, l'epidè
mia començà a decaure, cosa que féu disminuir el pànic 
i l'horror i que no es donaria per totalment extingida fins 

a finals d'agost; llavors deixaren de tancar-se cases, de 
cremar robes d'apestats, d'enterrar els cadàvers amb 

calç viva i de sotmetre a l'acció del vinagre tots els 
objectes que no es cremaven . Untar les persones amb 
oli d'oliva fou una mesura de certa eficàcia, perquè evi
tava la picada dels insectes que passaven el contagi 
epidemiològic. 

Població Nombre Morts Curats Sobre· 
en"n> d<'l rl';¡frrtflto.; vi\'f'nt<; 

contagi -
S. Serv. 1.684 1.340 1 040 300 644 
Artà 3.626 1.643 1.267 376 2.359 
Capdcpe. 1.179 146 112 34 1.067 

TOTAL 6.489 3.129 I 2.419 710 
I 

4.070 

Una vegada extingida l'epidèmia, la normalitat 
es restablí lentament, ja que les cases s'havien de 
desinfectar i passar la quarentena. El vicari de 
Capdepera, Joan Antoni Adrover, no sol-licità el permís 
per a iniciar les funcions religioses fins dia 1 O de no
vembre, tot i que a l'església no s'hi havia fet cap ente
rrament, ni hi havia entrat ningú sospitós de contagi "y 
haber sufrido el espurgo según el plan adoptada por la 
Junta de Sanidad y concluirse ya los cuarenta dias que 
indica el plan" (1 0). 

Una vegada exposat el procés seguit per l'e
pidèmia, cal esbrinar els motius pels quals Capdepera, 
vorejat per la zona apestada d'Artà i Son Servera, tardà 
tant a ser invadida per la malaltia i per què patírem els 
estralls de la pesta amb menor intensitat. 

El lloc d'entrada de la mercaderia que per via 
marítima anava destinada a Artà i a Son Servera era el 
Pot Vell. Per trobar una raonable explicació a l'excessi-
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va rapidesa amb què se va propagar la malaltia hem de 
rebutjar que l'origen de la desgràcia vengués mitjançant 
un capot recollit per un porqueret. En canvi, la versió 
d'un desembarc de mercaderies explicaria de manera 
coherent la fàcil i ràpida dispersió del bubó pestífer; és 
a dir, una vegada recollits els productes desembarcats, 
foren repartits per les cases de Son Servera, on s'hi 

introduí el bubó; uns dies més tard arribaren a Artà, on 
l'epidèmia també sorgí de manera virulenta i rapidíssf
ma, segons expressió de la doctora Sureda. Si els pro

ductes eren de contraban, la hipòtesi exposada és més 
coherent, ja que explicaria com la mercaderia, sense 
cap control sanitari ni administratiu, arribà als sectors 
més pobres de la societat que eren els més propensos 
a les infeccions, donades les deficiències alimentàries i 
sanitàries d'aquells anys. 

A Capdepera, l'entrada de mercaderies es rea
litzava per Cala Rajada, per la qual cosa no ens arriba
ren els productes desembarcats al Port Vell. El bubó 
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años ya se emplean en esta beneficiosa ocupación, 
escogiendo las palmas y en todas estaciones del año, 

particularmente en los días de lluvia y veladas de invier-
· .• ,, no, s in salir de s us casas ganan el jornal"(11 ). 

Les conseqüències d'aquell virulent brot epidèmic 

serien molt diverses i males de superar. Dels patiments 
humans, no en tenc constància escrita, únicament unes 
referències orals d'Antoni Flaquer "Solleric". El bubó era 

¡ una tumoració produïda per la inflamació dels ganglis 
\ \ limfàtics, especialment els situats en els engonals, que 

\. supuraven i acabaven gangrenant els òrgans dels 

pestífer seria introduït per la gent que fugia atemorida i 

folla de por per l'horror viscut i per l'anunci, ja amb cer
tesa, que la malaltia era la pesta bubònica. 

A Capdepera la crisi de subsistències no era 
tan forta com als municipis de Son Servera i Artà, que 

,.¡: estaven poblats més densament i amb més alta propor-
·~ ... 4 • ~ 

·c¡o de gent sense recursos. En aquell temps, Cap-

depera ja exportava obra de pauma, com ens ho recor
da Joan Sacies, propietari d'una petita possessió local: 
"El lugar de Capdepera favorecido por la Divina 
Providencia, posee la industria de la Palma que propor
ciona no haya a penas un pobre pues se construyen 
toda clase de manufacturas de esta obra que extraen 
para todos los demés pueblos de la lsla, y es tal su 
arraigo que los muchachos y niñas de tres a cuatro 

pacients. A aquells que patiren la malaltia però sobre

visqueren, els quedaren seqüeles que arrossegaren de 
per vida, per exemple, cames amputades perquè se'ls 
havia gangrenat el teixit muscular. 

Tenim referències de la desolació d'aquells 
moments per una carta molt expressiva del vicari 
Adrover dirigida a un amic seu: "( .. . ) escrivim i no et con

taré entre els amics que perquè la pesta ha respectat en 
Joan, l'han deixat dins l'oblit. Fa temps vaig escriure al 
padrí Llompart i no contesta i a moltíssims més, però 

tots callen; per la qual cosa veig clarament que visc a un 
lloc de desterrats i de misèria, on fins i tot els amics me 
tenen abandonat" (12). 

La nostra contrada llevantina té el trist honor d'ha
ver, sofert la darrera epidèmia de pesta bubònica desen

volupada a EtJrnra. Però cal remarcar que, de seguida 

que fou clarament diagnosticada, les autoritats sanità
ries i municipals actuaren correctament, aïllant la zona 
afectada i aplicant una profilaxi que en pocs mesos 

acabà amb l'epidèmia. A partir d'aquell succés, la pesta 
bubònica quedaria socialment i sanitàriament superada. 

JOSEP TERRASSA 

Notes 
(1) Li ab rés Bernal, Joan. Noticia s y relaciones históricas de Mallorca. 
S. XIX Jmp Soler, pàgs 617 i 618. Palma 1958 
(2) Alzina Mestre, Jaume. Població, terra i propietat a la comarca de 
Llevant de Mallorca (Segles XVII- XIX-XX). Palma 1993 
(3) /bid . Pàg 213 
(4) /bid Pàg 87 
(5) Sureda Trujil/o, Joana. La pesta de 1820 a Son Servera, Artà i 
Capdepera. Ed. El Tall. Palma 1993. 
(6) /bid. Pags 18 i70. 
(7) Casasnovas, Miquel Angel. Història de les Illes Balears. pag 316 
(8) Massanet, M. i Picazo, A. La divisió territorial entre Artà i 
Capdepera. Gràfiques Miramar. Palma 1991 . Pag. 21 . 
(9) Sancho Alzamora, Joan. Història de Capdepera. Cap Vermell, n° 
44. agost1984 
(1 O) Arxiu Diocesà 
(11) Arxiu Diocesà. La informació és de l'any 1817 o 1818. 
(12) /bid . 
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' MONOLEG 

Miquel: (a l'escenari) 

Ja sou aquí? Jo també. No vos veig, però sé que hi sou, 
puntuals a l'hora assenyalada. En tenc la certesa, de la 
vostra presència. En sent els seluets que omplen el 
vostre silenci. Jo diria que és la màgia del teatre: vosal

tres aquí baix, expectants i jo aquí dalst, presoner dins 
aquesta gàbia de llum, tremolant atemorit. Pobre de mi! 
De vegades me costa creure que, dins aquest joc, jo 
sóc l'actor i vosaltres el públic esperant que vos inter

preti el meu paper fins al darrer gest, que vos conti la 
meva història fina al darrer mot. I vos asseguro que és 
ben poca cosa, la meva història. Més de dues vegades 
pensareu que l'he calcada de la vostra, i és que la vida 

és una simple repetició de fets. I m'agradaria, sabeu? 

Que la meva oratòria vos embolicàs dins uns filats de 
fets excepcionals, que vos sentíssiu a prop meu dins 

l'enrampada de les paraules. Però no passeu ànsia, 
que tot és molt senzill, i és just en aquesta senzillesa on 
voldria trobar el punt on la paraula es fa emoció. 

No sé com, quan ni on donar principi a la meva 
història. M'esforço per memoritzar la meva infantesa, o 
aquell inacabable període de l'adolescència, quan 
creim ésser el que encara no som, o la joventut... I tots 
els records es confonen dins una grisor atapeïda i ferés

tega. Gris, la llar; gris, l'escola; gris, el vestit; grisos, els 
jocs i els amics; gris, el poble, la vida. Tot era una 
immensa bolla de grisos que m'embolcallava sense 
remei. .. 

Després començà la guerra 
Quina guerra? Me preguntareu. 
I això que importa? Sempre hi ha una guerra que 

comença o una que mai acaba. 

Jo tenia vint anys. Vint anys! Mare meva, vint anys 
i cap experiència de cap mena .. . Ni d'estudis ... "Los 
reyes godos fueron tal y tal y tal. .. Extremadura, dos. 
Caceres y Badajoz ... Siete por ocho ... " Ni ho sabia, lla
vors, ni ho sé encara ara, quant són set per vuit. 

Vint anysl Vint anys i no sabia res de res. Bé, una 
cosa sí sabia: el nom dels pecats. I tot ho era, pecat, 
fins i tot menjar, que era el que més m'agradava: "Eso 
es guia y la guia es un deseo desordenada .. . ". Vint 
anys! Els meus vint anys! 

Quan el cos esclata amb tots els endarrers i tots 
els endarrers eren un passaport per a l'infern: "Hay que 
reprimir la lujuria porque es el arma del Diablo para per
dernos eternamente". Fer l'amor, només dins el matri
moni, i encara per reproduir-se, i l'homsexualitat, a més 
d'un pecat, era un delicte castigat amb la presó, i I mas
turbació, ni la masturbació! Te podria el pit i t'aprimava 
el moll dels ossos. 

I així m'aficaren dins aquell vaixell de guerra per

què, me digueren, calia "defender a la Madre Patria". I 
jo me demanava què era "la Madre Patria". Era aquell 
poble gris que havia deixat? O era aquella escola humi

da i fosca, o aquell cúmul de preceptes moralitzadors 
que ens castrava l'homenia i el cervell, o eren les espar
denyes d'espart que me cobrien els peus els dies de 
festa? O era, per ventura, l'era de na Gambusina, sem
pre coberta d'algues, on anàvem a jugar en sortir d'es
cola? O eren el grapat de cacics que sostenien unes 
estructures arcàiques per seguir acumulant riqueses i 
poder? 

Set anys, m'hi vaig passar dins aquell vaixell de 

guerra: tres de guerra i quatre de postguerra. 
Set anys! 
Set anys ! Que és de bo de fer, dir-ho, i què dur 

fou passar-los! Set anys dins aquella immensa gàbia de 
ferro. Tots els dies iguals, sempre les mateixes cares, 
els mateixos deures, el mar ample, l'horitzó llunyà, els 
ports buits, devastats, plens de misèria ... 

Set anys! 
Set anys, assetjat dins aquell món ensopit i acla

parador que me mossegava i m'embrutava. 
De cop, un dia, me donaren uns papers i me 

digueren: "Estas licenciado!". 
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Així de fàcil, així de senzill, m'enviaren a casa. Me 
deixaren lliure, com a un ocell que li obrin la gàbia ... 
Què n'ha de fer ell, de la llibertat, si no sap ni volar? Així 
era jo: un ocell amb les ales xalades. 

Llibertat! 

Llibertat, per què? 
Assegut dins l'autocar que me portava cap al 

poble, mentre, ronquejant pujava la costa del coll d'Artà, 
jo intentava reflexionar sobre el meu futur. 

Als meus vint-i-set anys arribaria al poble amb les 
mans buides, encara més buides que quan vaig anar

me'n. 
Furgant dins el passat només hi trobava escenes 

mig oblidades, perdudes sense remei, però res de con

tinuïtat, de vida organitzada. Els set anys darrers for
maven un món, el meu món. I ara això s'havia acabat. 
Tot el meu passat era la guerra i el vaixell. Cap ofici ni 
ensenyament. Aquells anys eren tot amb el que podia 

comptar per edificar el meu 
futur. Gairebé res. 
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de Can Coll, vaig tenir la certesa que era ell. I ho era. 
Ens abraçàrem. Jo, sense cap emoció; ell va rompre a 
plorar desconsoladament. Fins i tot vaig sentir fàstic per 
la seva debilitat. Estava envellit, prematurament enve
llit, i malalt, i jo ... buit, buit de tot sentiment. Què me 
passava ? La tia antònia, que ens havia preparat el 
dinar, sense adonar-se'n, d'una manera senzilla me 
donà la resposta: 

La guerra t'ha endurit. Ens ha endurit a tots. 
I així vaig començar la convivència amb mon 

pare, la tia Antònia i el seu fill, un al lot de devuit anys, 

introvertit, silenciós, de mirada fugissera, però dàcil i 
senzill com un animal domèstic. 

Els primers dies vaig setir-me perdut, buit, 
sense capacitat per raonar. Anava i venia d'un lloc a l'al
tre sense saber ben bé per què, com un foll. Volia pen
sar amb el futur: què fer, com enfrontar-me amb el 
demà, i no aconseguia més que una barreja de records 

amb idees tèrboles. Passat, present 
i futur s'entremesclaren en una 

Ja a la corba de la Creu 

Vella, per un breu instant vaig 
albirar el poble, aclofat sobre el 
turó: l'església, el castell i un 

munt de cases apinyades pen
dent avall. Fou com si de sobte 
retrobés una taula on agafar
me dins el meu naufragi, i una 
espurna d'esperança m'ilïumi

nés un moment. Durà poc 

temps. 
Després de set anys, 

quins lligams m'unien a aquell 

poble? Els parents? Els amics? 
Tots serien uns desconeguts. 
Ma mare havia mort feis tres 

anys i mon pare... Com era 

Vint anys! Vint 
anys i no sabia 
res de res. Bé, 
una cosa sí sabia: 
el nom dels 
pecats. I tot ho 

dansa al·lucinant i esguerrada que 
m'embogia. 

A les nits em quedava vora el foc, 
mirant el ball de les flames. Na 
Llosca, endormiscada sobre la 
tibantor de les cendres. De vegades 
alçava el cap, me mirava i tornava a 
la becada. 

El meu cosí, el fill de la tia 

Antònia, sempre al darrere meu, 
capbaix i silenciós com un mussol. 
De vegades li encetava conversa, 
però sempre em contestava amb 

mon pare? Ni fent un esforç 

podia reconstruir els seus trets. 

era, pecat. 

* 
Burxava disn els records i solament em venia a la 
memòria una figura escardalenca, sense rostre, agafa
da al mantí de l'arada, obrint solcs a l'oliverar de Son 
Terrassa o amb els peus dins la síquia a l'hort de Can 
Planetes. Però res més. Ni el record d'una paraula, 
d'una mirada, o d'una abraçada. Com podria reconèi-
xe'l, a mon pare? 

I fou fàcil 
De cop, sense pensar-ho, en arribar a la placeta 

de Sa Creu i veure la seva figura dreta davant l'estany 

frases curtes: Sí, no, noho sé, pen
tura, tanmateix ... 

Una nit vaig davallar al poble, al 

cafè de Ca'n Patilla. Uns amics, que 
gairebé no coneixia, me convidaren 

a fer un truc. Un truc i una copa I un 
altre truc i una altra copa. I així fins a la matinada ... I així 
també la nit següent i l'altra, i l'altra ... 

Arribava a casa sadoll d'aiguardent, amb la boca 

seca, suat, cansat, amb la vehement obsessió d'ajeu
re'm en pèl sobre el trespol del terrat, en les primeres 

clarors de l'albada. 
El cosí sempre m'esperava aixecat, vigilant i silen

ciós amb l'esguard encès com un animal en zel. 
Una nit la tia Antònia me digué que mon pare volia 

parlar-me, però que no s'atrevia, que era ben hora de 
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treballar, que les terres romanien abandonades i que 
calia treure el coret per poder sembrar-les. Demà aniré 
a l'hort, li vaig contestar. 

Tot just començava a clarejar quan, de mala gana, 
sense cap ambició, vaig posar el guarniment a l'egua 

per enganxar-la al carro. 
Recomençaria. 

La cosa era simplement anar vivint, flotar. 
Vaig partir. El cosí, d'un bot àgil i cautelós, pujà al 

carro. 
Així començà a conrear les 

finques de mon pare, que des

prés serien meves: L'hort, Son 
Terrassa, Na Bagassa, El corral 

d'en Tendre, Ses Saragosses, 
Son Talent . . . El cosí sempre al 
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Miquel: 

-Ens miràrem llargament, cercant descobrir dins 
la mirada de l'altre tota la fondària dels propis senti
ments. 
Margalida: 

-Me va donar la mà. L'estreta fou llarga, excessi
vament demostrativa i m'ompli d'esgarrufaments. 
Miquel: 

-Parlàrem. Me va dir que era aquí de passada, 
que era neboda del faroler i passava uns dies amb l'on

cle i la tia, que prest havia de tornar 
al seu poble. Li vaig demanar si 
podia acompanyar-la i me va dir 
que sí. 

Passà en un no-res, la llarga 
caminada cap al far. Omplírem l'ho

meu costat, com la meva ombra, 
reservat, silenciós, l'esguard 

fugisser, emperò de vegades el 
sorprenia mirant-me excessiva
ment fix, luxuriós ... 

Ja a la corba de la 
rabaixa de converses, teixint i des
teixint il.lusions de futur amb recar-
dances del passat. Cobejàrem 
afanys, coronàrem esperances, 

agafats de la mà, com dos infants 
que estrenen juguetes noves. Passaren uns mesos. El 

camp era tot verd, els sembrats 

creixien, els arbres s'omplien de 
brostades noves ... 

Creu Vella, per un 
breu instant va1g 
albirar el poble 

Arribant al far, arredossats sota 
un pi de branques baixes, ens 
besàrem llargament. Ens aco
miadàrem fins al dia següent. vaig conèixer na 

Margalida. 
Fou com un miracle. 
Els dos érem a la processó 

de l'Encontre i de sobte, inespe

radament, les nostres mirades se 

* 
trobaren. Fou, - com vos ho diria- com una alenada d'o
lor nova, d'herbes fresques, d'herbassana i menta i 
romaní. 
Margalida: 

-Vaig sentir els seus ulls que llenegaven sobre la 
meva pell, que recorrien el meu cos com a dues bolles 
de rosari, que m'acaronaven amb tendresa. 
Miquel: 

-En la conjunció del moment me vaig sentir la pell 
d'estremiments delitosos i una necessitat inajornable 
d'estar al seu costat, d'esplaiar-me llargament i sincera, 
de parlar-li, de deixar lliures paraules i pensament ... 
Margalida: 

-Vengué cap a mi: els cabells caragolats, les 
celles ben marcades, el front ample, el coll estirat, la 
mirada segura, els llavis gruixats, com a de fruita suco
sa .. . 

Jo l'esperava, gairebé amb timidesa. 

casaria. 

Aquella nit, mentres sopàvem, i 

donant llonga a la necessitat de fer 
part als meus de la sobtada emoció 
d'aquell dia, vaig dir-los que havia 
conegut l'al ·lota amb la qual me 

La tia Antònia pegà un crit d'alegria, mon pare féu 
un somriure d'aprovació, al meu cosí li va caure el got 
de vi, s'aixecà de la taula i sortí de la casa com un ani
mal apallissat. 

Parlàrem molt de temps els tres: mon pare, la tia 

Antònia i jo. 
A fora el ca lladrava. Na Llosca entrà a la cuina 

feta una fera, pèl estufat i cua dreta. Els lladrucs eren 
de cada vegada més estridents i neguitosos. Sortírem 
al pati. Quedàrem glaçats. El cosí penjava de la branca 
del lladoner. Mort. S'havia suïcidat. 

JOAN RAI 
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Les Balears i el canvi climàtic 

La gavina vola a un pam del mar davant la cala on 
estic assegut, es Carregador. Només mou les ales 
lleugerament quan aterra damunt una penya. Qued 
embadalit mirant-la una estona entre envejós i fascinat. 
Mentrestant, del pinar que hi ha darrere aquelles roques 
arriben les notes alegres d'un violí. De cop, el renou d'un 
avió volant molt baix irromp en aquest matí de quietud. És 
un bimotor dels que tantes vegades he vist carregant aigua 
per anar a amollar-la damunt algun dels molts incendis que 
han desertitzat les muntanyes de Llevant. 

Després de fer una volta per damunt Cala Rajada 
i les vuit grues que es poden veure des d'on estic assegut 
(no aturaran fins que no quedi res), l'avió enfila el seu 
morro cap a mi. Vola tan baix que de cop em ve al cap la 
imatge de Cary Grant a Amb la mort als talons. Per 
associació d'idees (natura-motor-amenaça ... ), record el 
reportatge sobre el canvi climàtic en el qual he treballat les 
darreres setmanes. Un dels experts que vaig entrevistar 
és Sergio Alonso, professor de la Universitat de les Illes 
Balears i revisor de l'estudi que l'ONU ha encarregat a 
2.500 científics sobre aquest tema. Les conclusions de 
l'informe són esfereïdores. Al onso ja m'alertà que l'estudi 
és a nivell global, que només parla de probabilitats i que no 
es pot aplicar a cap indret concret. De tota manera, és 
difícil no fer-ho quan llegesc en I' informe que al sud 
d'Europa hi ha una alta probabilitat d'un canvi de 
destinacions turístiques. Se'm fa difícil no pensar en les 
Balears; no pensar que a causa de I' augment de 
temperatures durant aquest segle es puguin quedar sense 
la seva principal font d'ingressos. O que a Mallorca puguin 
arribar malalties com la malària o el dengue de la mateixa 
manera que va arribar la febre de la llengua blava; o que la 
crisi hidrològica en el futur sigui infinitament pitjor; o que 
desapareguin trossos de platja per la pujada del nivell de 
l'aigua; o que a l'estiu no puguem ni caminar pel carrer a 
causa de les altes temperatures ... En el darrer número de 
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L'Ecologista, el GOB alerta que el Pacte de Progrés està 
badant massa per actuar de manera més decidida en te
mes com la planificació urbanística, el model energètic o el 
sistema de transports de les nostres illes. Totes tres coses 
estan interrelacionades entre si i amb el canvi climàtic. Els 
principals causants de l'acceleració d'aquest canvi que, 
segons molts científics, ja estam patint, són la producció 
d'energia a partir de combustibles fòssils i el transport per 
carretera. Segons Sergio Alonso, si demà aturàssim les 
emissions de C02 a l'atmosfera per complet, el canvi 
continuaria, però no d'una manera tan ràpida com ho està 
fent ara. Si no aconseguim reduir les emissions per minvar 
la velocitat d'aquest procés, en molts casos l'home i la 
natura no tendran prou capacitat per adaptar-s' hi (això serà 
especialment greu al tercer món, on encara tendran més 
problemes per aconseguir aliment i, per tant, haurà 
d'emigrar molta més gent). Per ventura pel que fa al model 
energètic podem estar, més o manco, a la mateixa altura 
que a altres bandes de l'Estat. Però no em cansaré de 
repetir que, segons les estadístiques, les Balears són la zona 
del nostre planeta on hi ha més cotxes per habitant. La 
nostra contribució al canvi climàtic per persona podria ser, 
en conseqüència, de les més altes del món. Com és possible 
que després de dos anys i escaig dc pacte s'hagi inaugurat 
una línia de tren que ja estava mig començada quan varen 
arribar? Com pot ser que 1' opció de fer arribar el tren a la 
UIB no es dugui endavant amb més decisió i s'opti per 
accelerar la construcció d'una autovia? Com és que 
1' arribada del tren a Cala Rajada encara és una incògnita 
tot i les reivindicacions històriques que s'han fet i que molts 
mallorquins hem reprès en els darrers tres anys? Ja ho 
sabem que Alvarez Cascos des de Madrid diu que no 
enviarà ni un duro pel tren. Però, tot i això, el govern de les 
Illes Balears no podria fer més del que fa? La gent de 
l'Ebre i Aragó han donat un exemple clar i contundent que 
sí que es poden tòrcer els designis de Madrid quan aquests 
atempten contra la vida d'aquells que encara no han nascut. 
En el cas de les Balears se pot fer molt més i ells ho han 
demostrat. Tenim o no dirigents decidits a plantar cara de 
veres o continuarem presenciant paseos militares tipus 
Cascos que hipotequen la vida de generacions futures? 

Post escriptum: L'article el vaig escriure abans 
que PP, CiU i CC aprovassin el Pla deixant en evidència 
que en Mapau és un mentider i que convergència dóna 
suport a la política feta «por huevos». Tot plegat, però, no 
treu ni un gram d'importància a la lluita que aquesta gent 
ha duït endavant.Miquel Piris, periodista 

Miquel Piris. Periodista. 



col·la boració 

~....,La mirada 
d'unforaster 

Lluís Cerrada Carretera 

Vull iniciar una sèrie d'articles sobre aquesta terra 
i aquest poble amb els quals, ara fa tres anys, vaig decidir 
compartir les darreres passes del camí de la meva vida. 
Un vida ja una mica llarga, carregada de d'experiències 
de tota mena: bones, dolentes, úniques, quotidianes ... 
experiències que, sens dubte, marquen i condicionen el 
punt de vista de la meva «mirada» davant les coses i les 
persones. A més a més, la meva nissaga pertany a una 
altra terra, cultura i llengua. Aquestes tres coses són els 
meus tresors, l'aliment i beguda refrescant que han donat 
consol i força al meu caminar; i, al mateix temps, les meves 
«ulleres», que em possibiliten accedir a la realitat que 
m'envolta. 

Vénc de fora i per això sóc «foraster», però no em 
sento com a tal , ja que vull integrar-me tant com pugui en 
el poble (persones, llengua, cultura, història, tradicions ... ) 
que jo mateix he elegit; crec que estic aconseguint ésser, 
a poc a poc, un acceptable veí de Capdepera i esper 
merèixer ser un gabellí, almeyns d'adopció. Per damunt 
de tot, agraesc ser acollit per tothom, tenir moltes farru1ies 
amigues, poder participar en diferents grups culturals, de 
reflexió cristiana i d'esplai. He tengut la sort d'aprendre 
la pesca de roca sota l'atenta mirada d'un padrí manacorí, 
de fruir de les matances lloriteres comandades per sa 
padrina Margalida (mai els meus cins sentits: vista, oïda, 
olfacte, gust i tacte havien estat tan exercitats, des de la 
meva infantesa ençà, de quan fruïa d'unes altres matances, 
castellanes, un poc diferents), de veure la costa de 
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Canyamel i de Cala Rajada des de dalt del Cap Vermell, de 
conèixer qualque cosa de la història, cultura, llengua i 
tradicions d'aquest poble gràcies a la paciència de grans 
amics i amigues d'aquest racó del Llevant de Mallorca ... 

He de dir que sóc un «foraster» molt afortunat, 
encara que, a vegades, em sent tractat com un estrany 
pel fet que la meva llengua materna, cultura i costums 
són diferents. No m'agrada que aquesta circumstància de 
tenir unes altres idees, cultura, història i llengua obstaculitzi 
la trobada entre diferents éssers humans: persones d'una 
mateixa i única Humanitat i que, a més a més, vivim un 
curt període de temps; i menys m'agrada que algú, 
dogmàtic i intransigent, vulgui impedir el meu inici 
d'integració i enviar-me de bell nou «fora» , en un «bar
co de rejilla>> (per cert, aquest barco surt, per ventura, del 
pontet de Canyamel? , i ho dic perquè en aquell indret hi 
havia anuncis de tant "acollidor passeig turístic"). 

Podré, amb tals alforges, donar una visió neutral, 
realista, objectiva d'aquesta nova realitat dins la qual em 
trob? No pretenc ésser ni neutral, ni realista, ni objectiu; 
aquesta actitud és metafísicament impossible. El que sí 
vull és poder veure la realitat sense prejudicis, ésser capaç 
d '«ad-mirar» amb la mirada dels infants, neta, genuïna, 
oberta, i també crítica. És per això que també estic obert 
des d'ara mateix a la possibilitat que la meva mirada pugui 
ser matisada, completada i corregida. Estic convençut que 
la realitat es capta millor de manera intersubjectiva, 
col·lectiva, consensuada; la visió única, i més si és imposada 
per la força (bruta o mediàtica), acaba en la intransigència, 
el dogmatisme i el totalitarisme que tant hem patit temps 
enrere a aquestes illes i a la meva terra castellana. 

Assessoria Fiscal 
i comptable 

Magdalena Maria Fernandez 
Llicenciada en Ciències Econòmiques i Empresa nais 

Almirante Cervera,22 Costa i Llobera, 55 
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Les panades, com tantes altres receptes, ofereixen una quantitat de 
variants igual al nombre de persones que en fan. En el cas que ens ocupa, 
parlam d'unes panades alternatives, per a persones que volen prescindir 
d'una part del greix que solen dur. La recepta és de FRANCISCA RIERA 
CORONADO, i, una vegada més, autentificam la qualitat del resultat: són 
molt bones. 

Ingredients: 
- 1 tassó d'oli de girasol 
- 1 tassó de vi blanc 
- 1 vermell d'ou 
- 1 grum de llevadura, fusa dins un glop d'aigua 
- farina (la que faci falta per a una pasta manejable) 
- carn (de porc o mè, segons el gust, adobada com de costum) 
-panxeta 
- xítxeros 

La realització d'aquestes panades és com la que tots, més o manco 
coneixem. La pasta es treballa com sempre i la diferència no rau en 
l'elaboració sinó, com haureu vist, en els ingredients. Quant al forn, depenent 
de la potència, devers mitja hora, però això ja ho veureu vosaltres mateixos . 

• • • • . . . . • . • . . . . • • • . . . •. • • . . . • . • • . • . . . . • • . . ti!JI'(e) iitij! cqtt .... 
Estimats lectors, vau celebrar el Dia de 

Balears, el passat 1 de març? ldò deguéreu ser 

els únics. Jo em vaig dedicar a voltar per Cala 

Rajada i vaig comprovar com a totes les obres, 

tret de dues, s'hi continuava fent feina tan 

bellament! Com que els inspectors de treball sí 

que en feien, de festa ... 

Al cap de pocs dies, a Artà, s'hi va fer una 

testada amb motiu del dia d'Andalusia. I d'aquí 

en podem treure dues conclusions: 

1) Als gabellins i cala-rajaders, la festa de la 

nostra Comunitat ens deixa freds. 

2) Els andalusos són més festosos que 

nosaltres. 

Pep Terrusa 

Cf. i'vfigw!l (>nm.u, 26 

07590 Cuht {\aJuda 

TrJl . .971 .)6 }(i .'i.9 
Pm: 9'11 56 54 61 ..---
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Un b per aquesta foto 

Arribà l'hivern del 99/2000, i després vingué un nou estiu, i acabat aquest, 
altre cop els dies de fred i mal temps. Ara, una nova temporada turística s'obri 
pas enmig de les espases de l'ecotaxa: és la temporada del 2001. I heus aquí que 
el derelicte de Cala Gat resisteix impassible el pas del temps, dies, mesos i anys, 
com un element més del paisatge, estendard de la deixadesa i la brutor que 
embelleix la costa tota. 
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·····~······~·~······~--~·······~~······························ 
Com vam anunciar, començam a publicar les butlletes perquè ens faceu arribar els 

vostres suggeriments per a la concessió del Premi Cap Vermell 2001. Les podeu lliurar a 
l'apartat 69 de Capdepera o a qualsevol col-laborador de la revista 

.PREMI CAP VERMELL 2001 
Propòs com a candidat, la persona/grup/entitat:, _____________________ _ 
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Conversa amb ... 

Ltórenç :Tous 

Donàvem compte, el mes passat, de l'entrega del 
Premi Ramon Llull a l'Activitat Cívica -un premi instituït pel 
Govern de les Illes Balears per a guardonar l'activitat en el 
camp de l'acció social- al gabellí LLORENÇ TOUS. Cap 
Vermell ha aprofitat l'avinentesa per parlar amb ell d'aquest 
reconeixement i d'altres qüestions relacionades amb el seu 
quefer com a prevere i com a home, sempre al costat dels 
més desvalguts i necessitats. 

- EI diploma -ens co
menta Llorenç- diu que 
el premi se m'atorga pel 
treball duit a terme en 
Es Jonquet i en el centre 
penitenciari de Palma. 
En Es Jonquet hi vaig 
estar catorze anys i a la 
presó n'hi he treballat 
vint... 

- ... Així mateix I I com 
es duu, això de rebre 
un premi d'aquest 
prestigi? 
-En primer lloc, em vaig 
quedar molt sorprès, 
perquè, la veritat, les 
darreres que tenia! I 
després, molt satisfet, 
perquè consider que és 
un premi que se'm dóna 
només a mi, sinó a tot 
allò que són accions de 
solidaritat. No he pensat 
si n'hi ha d'altres que se'l 
mereixen més que no jo, 
segurament que sí, sens 
dubte, a banda que tot allò que jo hagi pogut fer no ha estat 
només obra meva, sinó que hi ha tot un equip que m'ha 
ajudat. Possiblement jo he estat el qui he duit el cartell, però 
al meu costat hi ha molta més gent. Jo entenc que aquesta 
feina és una manera d'entendre l'Evangeli amb un llenguatge 
secular: "estimau-vos els uns als altres, ajudau-vos els uns 

als altres". Dins un món secularitzat, aquestes accions 
passen per les institucions, pels ajuntaments, i abasten 
problemes de vi venda, d'urbanisme ... Ara record que quan 
vaig arribar en Es J 011quet, ni sols hi havia plànols d'aquella 
barriada, oficialment no existia, i vàrem ha ver de començar 
de zero: aixecar els plànols del barri, endegaruna associació 
de veïnats, fer una escola per a seixanta nins, una residència 
per als més vells del barri, solucionar problemes d'aiguai de 
clavegueram ... En aquells anys, la idea que existia era la 

d 'arrasar Es 
Jonquet i fer-hi 
passar el Passeig 
Marítim i vendre 
els solars a preu 
de petroli. Tres 
quartes parts dels 
solars eren del 
sogre del Ministre 
de Treball 
d'aleshores, 
RodríguezMiran
da. En 
conseqüència, 
trobàrem moltes 
dificultats perquè 
aquells plànols 
anassin 
endavant, perquè 
suposaven 
malmetre les 
perspectives 
d'uns grans 
negocis 
immobiliaris; amb 
tot, després de 
cinc anys de lluita, 
amb tots els 

veïnats del barri, aconseguírem que els plànols fossin 
aprovats; després vàrem haver d'esperar dos anys més 
perquè començassin a aplicar-se aquells plànols, a sanejar 
el barri, a treure'n la gent que no tenia contracte. Hi havia 
el perill que es convertís en un barri residencial, per a 
artistes i milionaris, però, en part, s'ha aconseguit que no fos 
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així i que les noves vi vendes rehabilitades fossin per a la 
gent que dugués més de cinc anys de residència en el barri. 

- Vist des de la distància, fa una mica la impressió que, 
en un moment determinat, com li succeí a Sant Pau, 
vas veure la llum, que es produí un canvi en el rumb de 
la teva vida. 
- Jo t'explicaré exactament què és el que va passar a la 
meva vida i crec que desfaré una mica aquesta imatge que 
tu has descrit. A mi m'enviaren des del Seminari a estudiar 
a Roma, sempre em va agradar molt estudiar i duia bones 
notes, i amb una beca vaig partir. El bisbe d'aleshores volia 
tenir un bon professor de Sagrada Escriptura, degudament 
preparat, perquè el qui hi havia l'havien fet bisbe d'Eivissa 
i a dins el clero diocesà no n'hi havia cap que tengués 

... vazg descobir el barri d'Es 
Jonquet i em vaig trobar amb un 
món nou 

aquests estudis. Vaig estudiar quatre anys a Roma i 
després vaig obtenir una altra beca per a estudiar un any 
més a Jerusalem. Quan vaig tornar, el bisbe em va fer 
canonge, sense consultar-m'ho, i em va nomenar professor 
del Seminari. Durant nou anys vaig impartir classes d'aquesta 
matèria, fins a principis dels setanta. Aquell fou un moment 
en què les vocacions començaren a minvar clarament i es 
van ajuntar els claustres dels Franciscans, dels Teatins, 
dels Sagrats Cors, i de Menorca i tot, i clar, vàrem esser 
més professors. Jo vaig aprofitar aquella circumstància 
per tornar a Roma a especialitzar-me en algunes 
assignatures de Sagrada Escriptura. El fet és que, com a 
conseqüència de la minva de vocacions, a les meves 
classes, que normalment comptaven amb quinze alumnes, 
o més, vaig acabar per tenir-ne tres o quatre, sumant tres 
cursos. Per aquest motiu, jo li vaig plantejar al bisbe que, 
com que al Seminari tenia poca feina, volia treballar a una 
parròquia; ell, al principi, s 'hi resistia, però com que jo vaig 
insistir, va acabar per enviar-me a Sant Matgí. Va esser 
aquí que vaig descobir el barri d'Es Jonquet i em vaig trobar 
amb un món nou: els gitanos, l'alcoholisme, la droga, 
discoteques que tancaven a les cinc del matí que no 
deixaven dormir els veïnats, tots ells treballadors, problemes 
de vivenda ... Això em va donar peu a ficar-me a la 
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Federació de'Associacions de Veïnats de Ciutat. En total, 
que vaig estar un parell d'anys que no sabia molt bé on em 
trobava, empès per les circumstàncies que la vida 
m'imposava: aparicions a la premsa, a la ràdio, visites 
constats al governador, ja que aleshores en Franco encara 
no havia mort ... A més, es donà una circumstància puntual 
que no puc passar per alt: al principi d'estar en Es Jonquet, 
es va produir un homicidi. Per aquest motiu, com que 
l'homicida s'havia entregat, jo el vaig voler vi star a la presó, 
i a aquelles primeres visites en varen seguir moltes més, i 
una cosa em va dur a l'altra, fins que, a l'any 86, el bisbe 
em va nomenar coordinador de la Pastoral Penitencària, 
que abasta tota la gent de l'Església que,de forma voluntària, 
treballa a la presó. Per tant, crec que a la meva vida no s'ha 
produït cap canvi puntual, però sí una nova manera de 
veure les coses a partir d'una realitat social amb què em 
vaig trobar en Es Jonquet. Això em va permetre, amb 
l'ajuda d'altra gent, a poder fer una escola, a poder fer una 
residència de vells, a treballar dins la presó, a posar en 
marxa el centre "Siloé", on atenem malalts terminals de 
sida que no tenen família que els cuidi... Ara mateix estic 
amb una altra curolla, que és "Can Zaqueu", on cada vespre 
acollim setanta o vuitanta toxicòmans actius, gent que es 
passa tot lo dia tirada pels carrers de Palma, molts d'ells 
malalts, molts amb la sida, molts que entren i surten de la 
presó,jo, precisament, m'hi he ficat perquè a molts d'ells els 
coneixia de la presó, i cada vegada que surten de la presó 
en surten pitjor, com sempre, i almanco aquí els oferim la 
possibilitat de rentar-se, de sopar i de dormir. Ara estam 
fent un edifici nou, de mil tres-cents metres quadrats, per 
a setanta places, i serà centre de nit i de dia. Vull dir, amb 
tot això, que els mateixos problemes socials amb què m'he 
trobat són els que m'han duit on sóc ara, sense que s'hagi 
produït cap canvi especial. 

- I això que els gabellins, des de la distància, et vèiem 
com un gran orador, com un capellà brillant, que 
s 'havia fet amunt, amb un futur brillant ... 
- A mi no m'ha interessat mai fer carrera. Mai. Allò que sí 
que m'interessava eren els estudis que feia. M'agradava 
molt l'especialitat de Sagrada Escriptura, i preparar-me 
com a professor, i fins i tot la possibilitat de publicar alguns 
llibres. Però, la vida em va dur cap a una altra banda, i 
n'estic molt content. No és que hagi deixat els estudis, ara 
que no vaig tant per la presó he tornat agafar el llibres 
seriosament. 

- Parlant de la presó, aquesta és una realitat poc 
coneguda per la gent del carrer. Aquell és un món a 
part. I el que tenim menys clar és si arriba a ser un lloc 
per a la rehabilitació o, simplement, un femer on 
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llançam els detritus de la societat, per tal de llevar-nos
els de davant ... 
- La presó és una gran mentida, perquè no rehabilita 
pràcticament ningú i constitueix una gran despesa no 
només inútil sinó molt perjudicial. La nova presó ha costat 
vuit mil milions de pessetes. Només unes dades: a l'any 
1975, quan mor en Franco, hi ha vuit-mil presos a tot 
Espanya; avui són cinquata mil. S'han fet les macro
presons, com aquesta de Palma, que com a infraestructura 
està molt bé, amb molt d'espai, són més de tres-cents mil 
metres quadrats, té una bona higiene, té calefacció, té 
tallers, te una infermeria en tota, té un centre cultural, té 

La presó és una gran mentida, 
perquè no rehabilita pràcticament 
ningú i constitueix una gran 
despesa no només inútil sinó molt 
perjudicial 

espais esportius, i té cinc-cents funcionaris, 1Jel a Ull put: 
més de mil interns, és a dir, un funcionari per a cada dos 
presos ... I, malgrat tot, la taxa de reincidència és la més alta 
d'Europa, d'un 65%, la qual cosa significa que es tracta 
d'una immensa despesa inútil, que no serveix per res. Però 
la societat no té altra resposta per al tema de la delinqüència. 
La primera cosa que s'hauria de dir és que els presos són 
ala presó, en un 90%, per delictes relacionats amb la droga. 
Passant per un judici tot els delictes d'aquesta naturalesa 
i imposant sancions de presó, no s'arregla absolutament 
res. Dins la presó hi ha tanta droga com a defora, allà 
dedins hi funcionen màfies de traficants que tenen els 
al·lots agafats pel coll, perquè saben que amb la droga els 
poden dur on vulguin. Un dels majors negocis del món, 
quasi tan gros com el del petroli, és el de la droga, i aquest 
és el motiu pel qual és gairebé impossible d'erradicar. El 
problema de la droga només es pot arreglar, primer, 
legalitzant-la, totalment, se'n moririen uns quants que ara ja 
estan molt malament, però després no se'n moririen pus, 
s'hauria de donar als malalts un carnet de drogoaddicte, 
amb un control mèdic, per cert, en el centre que nosaltres 
estam fent hi haurà una narco-sala on qui s'hagi de picar ho 
podrà fer sota control; i, en segon lloc, s'hauria d'invertir el 
màxim en prevenció: cultura, escola, deport, feina, vi venda, 
família ... Insistesc que la societat encara no ha estat capaç 
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de donar resposta adequada al problema de la droga, allò 
que feimés llevar-nos els drogoaddictes d'enmig, ficant-los 
dins la presó. Com que, desgraciadament són molts els 
afectats, hi ha un aspecte que, segurament, contribuirà a 
canviar la mentalitat davant aquesta situació: els legisladors, 
davant la pressió social de les famílies, amics i coneguts 
dels drogoaddictes hauran de començar a canviar les lleis, 
a banda que ja hi ha molta gent important, que també n'és 
afectada. 

- I vosaltres, davant aquesta situació, què feis, què 
podeu fer? 
-Posam pegats, estam al costat dels al·lots, organitzam 
programes d'ajuda, sense oblidar que darrere els 
drogoddictes hi ha pares i mares, dones i fills, i amb això, 
la gent, moltes vegades no hi pensa. La presó és una 
fàbrica de dolor per als qui hi són dedins, però també per 
als qui queden defora, i no arregla res. 

- Llorenç, que et sembla si parlam una mica de 
l'Església. La gent està una mica embullada. Sembla 
que hi ha distintes esglésies. En la majoria de casos, la 
que nosaltres coneixem, la més immediata, és una 
Església molt compromesa amb els més necessitats i 
desvalguts, una Església molt lluitadora; d'altra ban
da, hi ha tota una sèria d'inèrcies, molt en el camí del 
ritual i dels aspectes purament formals. La gent, 
pensam, nota a .faltar respostes més clares en temes 
com el celibat de monges i capellans, com el del paper 
de la dona en el si de l'Església, com el del control de 
natalitat ... Així mateix, temes com els de les 
pressumptes violacions de monges per capellans 
mateixos, no contribueixen gens a dignificar la imatge 
de la institució. 
-Jo vaig tenir un professor, el pare Alonso Schèikel, que ja 
és mort. Més que professor va ser un gran mestre, i a més 
de Sagrada Escriptura em va ensenyar vida. Ell deia una 
frase que deia que quan en el capcurucull d'una muntanya 
no hi ha neu, els rius s'assequen. La gent veu que hi ha 
sequedat, però no en sap la causa. Jo crec que aquesta 
imatge serveix per a explicar el que passa en aquests 
moments a l'Església: el poble veu que dins l'Església passa 
alguna cosa, però no sap què. El poble és conscient que 
això no va bé. La nostra generació va viure un temps en què 
no es posava res en dubte, tot s'acceptava, sense fer-se 
tota una sèrie d'interrogants que l'avanç de la cultura ens 
ha plantejat. Nosaltres vivíem tranquil·lament dins aqueixa 
situació. Des del moment en què a les altures no hi ha neu, 
és a dir, des del moment en què tenen por, o no pensen, 
perquè aquestes són les dues grans qüestions -la ignorància 
que duu a la por, i la por que fa que no s'atreveixin a 
anomenar la realitat pel seu nom - aleshores el que fan és 
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voler retenir, amb una normativa exigent, un barco que els 
ha fuit de les mans. Després de la nostra generació, seran 
minories els qui aniran a l'Església, i encara de la nostra 
generació molts hi van per respecte, o també per una mica 
de por, o perquè no gosen a donar la passa, però en el fons 
ja no hi creuen. Dit això, he d'afegir que això que està 
passant crec que és positiu, perquè obliga la gent a pensar 
i a ser lliure, de manera que el qui creu és perquè vol, perquè 
ha analitzat la seva fe com a adult i ha arribat a unes 
conclusions. Avui no hi ha cap professional que funcioni 
segons els paràmetres de fa cinquanta anys: tots s'han posat 
al dia, han modernitzat la maquinària, han cercat nous 
mercats, noves tècniques i noves maneres de vendre el seu 
producte. L'Església, en canvi, no ha fet aquest aggiorna
mento, tot i que la Il·lustració, ja des dels segles XVII i 
XVIII, provocà que es feiés una posada al dia, tot demostrant 
que la raó humana ens dóna autonomia per pensar, i creure 
o no creure en Déu. Això, d'entrada, també suposava una 
reinterpretació de tota un conjunt de textes de la Sagrada 
Escriptura, de maneres de veure Jesús, de maneres de 
presentar l'Evangeli, de viure el compromís cristià. És dins 
aquest context de raonament serè que hauríem de situar 
coses que passen al nostre voltant, com ara el celibat dels 
clergues, o aquestes notícies sorgides del món de les 
missions de què em parlaves. Això és una cosa que tots 
sabem que existeix. No cal anar a Àfrica, aquí tampoc no 
hi ha cap poble en què les persones d'una certa edat no et 
diguin que hi va haver un capellà que va tenir certa història, 
que va passar això i això altre ... El pobles, generalment, les 
han integrat, aquestes situacions, perquè accepten que el 
capellà és un home com els altres. En el fons, la culpa que 
hi hagi aquests escàndols i aquesta polseguera és de la 
mateixa Església, que moltes vegades exigeix més que el 
que Jesús va exigir, o, en altres circumstàncies, exigeix 
menys que el que Jesús va exigir. El celibat, Jesús no el va 
exigir, en absolut. I l'Església sap, per la informació que té, 
perquè això ho sap qualsevol bisbe, que aquestes situacions 
no es duen amb tanta d'elegància com volen suposar i que, 
a més, per a moltes de capellans això els és un problema, i 
no vol dir que no siguin bons capellans i unes persones que 
poden fer un gran servei. Però clar, el celibat hauria d'esser 
una situació opcional, això el primer de tot. Però no gosen, 
tot i que Pau VI va estar a punt de donar la passa, i després 
Joan XXIII també. 

- D'altra banda, també hi ha una certa hipocresia en 
persones que, a més de declarar-se no creiens, exigeixen 
als capellans més que no s 'exigeixen a elles mateixes. 
-Jo crec que l'Església pot ressuscitar, en petites minories, 
si s'acosta al poble. Si no, serà un reducte de culte, amb una 
normativa que tanmateix la gent no acceptarà. Ara, tota la 
gent d'Església que s'acosti al poble, alarealitatdelmón, als 
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conflictes que hi ha en el món, amb el desig de contribuir a 
fer-lo més just i millor per a tothom, aleshores es farà creïble 
a la vista dels qui se la miren des de fora. Veuran una 
Església que lluita per al benestar dels demés, per allò que 
al poble li interessa, per al progrés, per a la joventut, per a 
la cultura, per als vells, pertots. Aquí mateix, amb tot aquest 
gran muntatge que suposa el turisme, que tantes coses ha 
destrossat, l'Església hauria d'estar-hi més involucrada. A 
l'Església se l'ha d'identificar amb el món, amb la lluita per 
la justícia, amb l'afegit que sempre queda un espai que 
només el podrà cobrir l'Església, que és el de l'estricta 
misericòrdia. Hi ha molta gent i moltes situacions davant les 
quals només pots posar pegats i estimar-les, perquè allò ja 

Un dels majors negocis del 
món, quasi tan gros com el del 
petroli, és el de la droga, i aquest 
és el motiu pel qual és gairebé 
impossible· d'erradicar 

no ho pots curar, és irreversible ... Ili ha gent traumatizada 
ja abans de néixer, i quan neix és un trauma darrere l'altre. 
Fa uns dies, a Can Zaqueu, una al·lota em va posar les seves 
mans damunt les espatles, amb el seu nas aun pam del meu, 
i em va dir "vaig a suïcidar-me". És una al·lota d'una 
quarentena d'anys, a qui coneixia de la presó. La darrera 
vegada que l'havia vista, s'acabava de picar i li havia quedat 
l'agulla dins la vena. És una al·lota a qui el seu padrastre ja 
violava i que fou violada pels germanastres, sistemàticament, 
i a més va perdre una filla. "De què he de fer, més que de 
prostituta? No tenc ningú en el món", em va dir, en certa 
ocasió. Ara ha estat ingressada en el manicomi, jo vaig anar 
a veure-la, i, pel que sembla, ha pogut superar aquesta 
darrera crisi. Què pots fer, davant aquests casos? Estar al 
seu costat i estimar-los i ja veurem demà. Moltes vegades 
no saps ni per on has de prendre. Però això és propi de 
l'Església, dels bons samaritans, això no ho farà el Govern 
ni qualsevol ONG, perquè els més pobres són els nostres, 
i l'Església, com més vagi per aquesta línia més ressuscitarà. 
Si no, el seu paper serà el de ressuscitar processons i fer 
espectacles guapos, un grup de gent nostàlgica, tot satisfeta, 
per poder lluir les quatre joies que tenen. I ara vull afegit que 
en aquesta zona de Capdepera i Cala Raj àda sou afortunats, 
perquè, del Concili ençà, heu tengut una sèrie de capellans 
que han promocionat la reflexió de la gent que es volgués 



conversa 

comprometre, i això és molt important, perquè es tracta 
d'una gent que ha pogut sortir de la rutina d'anar a l'ofici i 
ha pogut analitzar el seu cristianisme i cercar un compromís 
i dur-lo a la pràctica en comú. Això és una esperança per 
al futur. 

- Davant el procés de secularització, en què ens hem 
anat desprenent de valors morals o religiosos 
determinats, ara sembla com si no sabéssim com 
substituir-los. En el començament del nou mil-lenni 
diríem que s 'estan imposant l'individualisme, 
l'hedonisme, el relativisme ètic ... 
-S'està donant el fenomen que totes les religions han tornat 
velles, la nostra també. No només els capellans ni només 
el Papa han tornat vells, sinó el fet religiós en si. Aleshores, 
per a rejovenir, les religions han de partir de l'experiència 
inicial que les va parir. En el nostre cas, el principi de 
renovació de l'Església ve d'un coneixement profund de qui 
va ser Jesús. Afortunadament, estan sortint estudis sobre 
Jesús de Natzaret que desbloquegen una visió que venia 
dels concilis, que s'ocupava només de l'aspecte 
transcendent, de la divinitat, deixant de banda tot el que 

No només els capellans ni 
només el Papa han tornat vells, 
sinó el fet religiós en si 

Jesús va siginificar com a persona humana, com una 
persona amb un cervell com el nostre, amb totes les 
limitacions que això suposa. Saber que Jesús va viure una 
vida humana, com la nostra, és un primer punt de referència 
per a dignificar tot el que és humà i perquè nosaltres ho 
visquem amb l'estil amb què ho va fer Jesús. Així tendríem 
una Església secular, un Evangeli secular, viscut dins els 
paràmetres i dins els cànons del que és secular. En segon 
lloc, hi ha un altre punt fonamental, al meu parer, i és veure 
com Jesús es va cercar la mort, a partir d'un comportament 
determinat: Jesús va morir no per beneit, sinó per coherent, 
no perquè Déu l'enviàs per morir, com ens deien, i això si 
que és un doi, perquè Déu no és un criminal, aleshores 
apareix aquí aquest segon aspecte, que és el del seu 
misteri. I aquí sorgeixen majors dificultats. Una vegada 
superada la primera fase, d'apropament a la figura humana 
de Jesús, que avui en dia, a través de textos magnífics que 
existeixen, resulta una meravella fer-ho, entrar dins el món 
espiritual del transcendent i tenir experiència de Déu, 
difícilment es pot encomanar si no és quelcom a què 
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s'estigui predisposat. Ara bé, dins la nostra vida, quan la 
vivim a consciència i en profunditat, ens trobam amb tota 
una sèrie d'experiències estrictament humanes que 
resquillen el sòtil del que és místic, és a dir, de Déu. Però 
la gent, moltes vegades no ho valora. Per exemple, dins el 
procés normalíssim d'una família, des que una parella es 
coneix fins que té néts, es donen tot un seguit de vivències 
de tot color que, si s'afronten sense por, s'aguanten, 
s'analitzen i s'exploten com a riquesa, és perquè es tracta 
de persones perfectament preparades per a parlar amb 
Déu i per a trobar-lo. 

- D'aquestes paraules teves podríem deduir que, a 
pesar de tot, a pesar de l'experiència moltes vegades 
negativa del món que ens envolta, ens vols deixar un 
missatge d'esperança. 
- Exacatament, i estic content que n'hagis tret aquesta 
conclusió, perquè per a mi mateix ha estat un camp de 
batalla el de mantenir l'esperança. Ara ja no vaig tant a la 
presó, perquè no podia més, perquè tenc unes limitacions. 
Don to tel meu recolzament al grup, però hi vaig només una 
vegada cada mes, a dir-hi una missa. Tot el temps que he 
estat dins aquest món, mantenir l'esperança em va suposar 
un gran esforç. Després he digerit tot allò que vaig viure i 
tot el que ara mateix estic visquent, tenint en compte que 
Can Zaqueu per mi és pitjor encara que la presó. En veure 
que els fonaments són a punt d'efondrar-se't i dubtes fins 
i tot del sentit que pots donar a la teva vida, tu dius, i la meva 
fe, què? Aleshores, això m'ha obligat a aprofundir, a ser 
valent i a alliberat-me d'una gran quantitat de coses, i 
encara no he acabat, tot i que confií alliberar-me del tot. I 
és aquí que veus que abaix hi ha un principi d'esperança: 
dins la vida humana hi ha esperança, i també dins l'Església. 

Redacció Cap Vermell 

Cercam famílies cangur per a 
infants que volen futur 
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BIBLIOTEQUES DE MALLORCA 
Centre Coordinador 

Biblioteques Públiques de Capdepera i Cala Rajada 

DECÀLEG D'UNAFAMÍLIA 
NO COMPROMESA AMB LA LECTURA 

Una família no compromm amb la lectura és aquella que utilitza els llibres com a objectes decoratius per 
engalanar el moble- bar de la sala, seme que els pa Hi ni tan sols pel cap la idea de fullejar-los i, ni molt 
menys, llegir-los. 

És aquella que s'oblida de comprar llibres per als seus fills, regalant-los a les festes de Nadal o l'aniversari 
(i per tal que puguin estar "a la darrera moda") el model més car i modern de la Play-station. 

És aquella que considera els poetes i escriptors gent de mal viure i pitjor dormir. 

És aquella que dóna exemple als fills no llegint ni tan sols les factures del llum i l'aigua. 

Aquesta família ven a pes els llibres del padrí perquè els fills neceHiten nova roba esportiva de bona marca 
i, a més, demanen els darrers (D's dels cantants de moda. 

b Una família no compromesa amb la lectura és tota aquella que, en tot cas, i sense que serveixi de precedent, 
fulleja dos únics diaris o revistes: la dóna, el setmanari "del cor" a la perruqueria i l'home, el diari 
esportiu del seu equip. 

7 És aquella família que fa servir les publicacions o fulls que li arriben de les escoles dels fills per a .una 
finalitat determinada i escatològica que és millor no assenyalar ara ... 

8 El pare d'una família no compromesa amb els llibres sol recomanar als fills que si qualcú els demana qui va 
escriure El Quixot contestin sempre que no han estat ells. 

q Per resumir i finalitzar, la família no compromesa amb la lectura voldrà sempre el llibres per davant de 
qualsevol altra cosa ... sobre tot si és gruixut i serveix per calçar la cama d'una taula coixa. 
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